
SAMOUPRAVNO IN PROSTORSKO PREOBLIKOVANJE KS MOSTE

Čas referenduma se naglo približuje
Če bi hotel zapisati osebno mnenje o sedanjih pripravah na samoupravno in prostorsko preoblikovanje

KS Moste, bi moral ugotoviti, da so se pogovori, tehtanja in ocenjevanja predolgo zadrževala v ožjih krogih
razmišljajočih, med aktivisti. vodstvi DPO, organi in delegacijami KS in so šele v dnigi polovici februarja
prešla v javno razpravo na zborih stanovalcev, sestankih terenskih odborov SZDL, na sesJanih družbeno-
političnih organizacij, dništev itn. Po eni strani je to lahko odraz odgovornosti, da bi bili predlogi za javno
razpravo kar najbolj premišljeni in ulemeljeni, po drugi strani pa tudi bojazni, da se ne bi »zaleteli«. Zato ni
prišlo do sprotnega obveščanja in posvetovanja z občani v vseh pripravljalnih fazah.

Razprave o treh različicah:

a) vse naj ostane nespreme-
njeno, izboljšata pa naj se sa-
moupravna organiziranost v
»bazi«, v terenskih odborih
SZDL, v hišni satnoupravi itn.,

b) obstoječa KS naj se pro-
storsko preoblikuje v tri nove
(Stari Vodmat, center Most,
Selo) in

c) razprave so se ustalile pri
predlogu o razdelitvi na dve novi
KS. Prve variante ni bilo moč za-
govarjati (četudi so se v javni
razpravi pojavljala taka mne-
nja), ker v KS, ki ima več kot
8.000 prebivalcev s 5.800 voliv-
ci, ni možno zagotavljati učinko-
vitega delegatskega sistema, ozi-
roma odgovornega razmerja
med volivci, delegati in delegaci-
jami, dvosmernega obveščanja v
vseh fazah odločanja ter zmanj-
ševanja odtujenosti občanov od
vseh pomembnih odločitev.
Osebnih stikov, zborov občanov
in neposrednega odločanja ne

more zamenjati še tako dobro
obveščanje prek tiska, delegat-
ske tribune in občinskega glasila,
ki sicer prideta v vsako družino.
Pri tem je treba upoštevati, da je

KS Moste, četudi ne prostorsko,
po številu prebivalstva med naj-
večjimi v občini in se v tem po-
gledu kosa tudi Z nekaterimi
manjšimi občinami v Sloveniji.

Predlog glede razdelitve KS
Moste v dve novi: KS Moste in
KS Selo (mejna črta med njima
naj bi bila Pokopališka cesta)
upošteva prav to dejstvo: v dveh
manjših KS, ki naj bi imeli pri-
bližno 5.000 oziroma 3.000 pre-
bivalcev, bi prišlo do več je pove-
zanosti med delegati, delegaci-
jami in volivci. Hkrati bi se bi-
stveno povečalo število občanov,
ki bodo pritegnjeni v delegatska
razmerja v KS, v občini in mestu,
pa tudi število aktivistov družbe-
nopolitičnih in družbenih orga-
nizacij. Seveda je s tako razdeli-
tvijo dana možnosl, ne pa tudi
zagotovilo, da se bosta novi KS
dejansko približati ustavno
opredeljeni vlogi: mestu nepo-
srednega izražanja interesov. od-
ločanja in zadovoljevanja potreb
v pristnetn sporazumevanju in
dogovarjanju z združenim
delom, SIS itn.

Pri ustvarjanju najugodnejših po-
gojev za uresničevanje vsebine dele-
gatskega sistema so predvsem odgo-
vorne družbenopolitične organizaci-
je, posebno SZDL, ZK, sindikati (ta
zadnja organizacija v naši KS še ni
našla pravega mesta).

Vsekakor z novim prostorskim
preoblikovanjem sedanje KS ne
bomo ustvarili dveh pov:>em ločeaih.-

" m ^aJi zapnih samoupravnih enot.
Na to navaja žesedanja urbanistična
podoba Most z enotnim preskrbo-
valnim. vzgojnim. kulturnim in druž-
benim središčem. To pomeni, da •
bosta mnoge skupne zadeve KS ure-
jali enotno, v interesu vseh občanov,
hkrati pa bo lahko prišla do izraza
specifika bivanjskih okolij, poseb-
nost interesov, temeljitejše reševa-
nje problemov stanovalcev, družin,
posameznih socialnih skupin. kot so
potrebe predšolskih in šolskih otrok
ter odraščajoče mladine, ostarelih
občanov, invalidov itn. Poleg skrbi za
podružbljanje splošnega Ijudskega
odpora in družbene zaščite, varstva
okolja, mreže obrtnih servisov so
naštete socialne funkcije KS v mest-
nera okolju vse bolj pereče.

Nadaljevanje na 2. strani



(Nadaljevanje s 1. strani)

V javni razpravi, ki je že stekla in
še poteka, so se glede prostorskega
preoblikovanja KS pojavila tudi
vprašanja o tem, ali se ne bodo bi-
stveno zvišali stroški za delovanje
delegacij, stroški administracije, ali
so zagotovljeni prostori za dve KS
itn. Taka vprašanja sprožijo (udi ob-
čani, ki jim je preoblikovanje sicer
pri srcu in vidijo v preoblikovanju
dobre strani. Lahko bi jim pavšalno
odgovorili, da vseh stvari ni mogoče
meriti samo z dinarji, da lahko učin-
kovitejši delegatski sistem pomeni
tudi prihranek, če se stvari urejajo
nagleje in pravilneje. Kljub temu pa
bo treba občanom že med javno raz-
pravo, vsekakor pa v analizi pri-
pomb, natančneje odgovoriti tudi na
ta vprašanja, če hočemo, da bo razpis

referenduma o prostorskem preobli-
kovanju in sam referendum 20.
aprila letos dejanski izraz volje ob-
čanov.

V sedanje razprave še niso dovolj
pritegnjene delovne organizacije na
območju na.šc KS, ki lahko bistveno
prispevajo k tej pomembni odločitvi.
Mnogo pobud pričakujemo tudi iz
razprav terenskih organizacij zveze
komunistov in sploh iz vrst članstva
ZK, ki prebivh na našein terenu, bor-
čevskih, mladinskih in drugih organi-
zacij. Po končani javni razpravi o
prostorskem preoblikovanju KS
Moste, ki poleka hkrati z razpravo o
stanovanjskih najemninah, bo v za-
četku marca sklicana razširjena seja
skupsčine KS, predsedstva in konfe-
rence S/-DL, na kateri bo podana
ocena javne razprave in sprejet sklep
o razpisu referenduma. B. M.


